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ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: موضع ما در 
خصوص آنچه در وین اتفاق می افتد روشن و ثابت 
بوده و تداوم در اظهارات من نشان می دهد که ما 

خواستار توافقی پایدار و قابل اتکا هستیم.
به گزارش ایلنا، ســعید خطیب زاده در نشست خبری ضمن 
تبریــک فرخنده زادروز حضرت زهــرا)س( و روز زن و پس از 
ارائه گاهشــمار وزارت امور خارجه در هفته گذشته در پاسخ به 
این سوال که چه میزان از اختلاف نظرها در مذاکرات وین رفع 
شده است، گفت: آنچه در وین شاهد هستیم پیشرفت مذاکرات 
در مسیر درست است و ما در هر ۴ حوزه ای که اسناد گفت وگو 
و مذاکره داریم پیشرفت خوبی داشتیم و در برخی اسناد میزان 

اختلافات کمتر شده است. 
موفقیت بزرگ این است که بسیاری از ایده های ایران از جمله 
در حوزه تضامین تبدیل به متن شده است. همه طرفین در وین 
پذیرفته اند که نباید مجددا آنچه در خصوص برجام اتفاق افتاد، 
تکرار شود لذا اصل اینکه باید تضامینی در نظر گرفته شود مورد 
قبول همه است و ما با واقع نگری راه حل های عملی در این حوزه 
ارائه کرده ایم و این ایده های ما امکان مذاکره در حوزه تضامین را 
به وجود آورده است. طبیعی است که در فضای رسانه ای مسائل 
پشت میزها را مذاکره نمی کنیم. هیات ایران در وین به دنبال 
توافقی »پایدار« و »قابل اتکا« است و به همین جهت هم مسیر 

اخذ تضامین مسیری مهم است. 
 نگرانی خود را درباره اتباع ایرانی بازداشت شده 

در آمریکا اعلام کرده ایم
ســخنگوی وزارت امور خارجه همچنین در خصوص پیش 
شرط مطرح شده از سوی نماینده ایالات متحده گفت: ما از ابتدا 
اعلام کردیم که ایران هیچ پیش شرطی را نمی پذیرد و طرح 
این موضوعات اگر تنها برای مسائل داخلی و رسانه ای باشد، از 
آن عبور می کنیم و معتقد هستیم مذاکرات پیچیده است و نباید با 
این اظهارات پیچیده آن را  پیچیده تر کنیم. ما از ابتدا نگرانی خود 
را درباره اتباع ایرانی بازداشت شده در آمریکا اعلام کرده ایم و این 

موضوع در دستورکار ما بوده و البته دو مسیر مختلف است. اگر 
آمریکا به توافقاتی که از قبل بود، پایبند باشد این موضوع انسانی 

در کمترین زمان قابل حل است. 
خطیب زاده در پاسخ به این سوال که منابع غربی مدعی شده اند 
که ایالات متحده مجددا طرح »توافق موقت« را از طریق روسیه 
به ایران اعلام کرده است، موضع ایران نسبت به این پیشنهاد 
چیست، گفت: موضع ما در خصوص آنچه در وین اتفاق می افتد 
روشــن و ثابت بوده و تداوم در اظهارات من نشان می دهد  که 
ما خواستار توافقی پایدار و قابل اتکا هستیم. آنچه برای ما مهم 
است کیفیت توافق است و لذا توافق موقت هیچ گاه در دستور کار 
ما نبوده است. ما امیدواریم نماینده اتحادیه اروپا این را به طرف 
آمریکایی اعلام کرده باشد که ضرورت جدی برای رسیدن به 

توافق کیفی وجود دارد.

حق آبه ایران از رود هیرمند بر پایه قرارداد ۱۳۵۱ 
لازم الاجرا و حقوقی است

خطیب زاده در خصوص خبر منتشر شده مبنی بر آزادسازی آب 
»سد کمال خان« و حرکت آن به سمت ایران گفت: آنچه بین 
ایران و مقامات افغانستان در سال های مختلف بحث شده یک 
قرارداد الزام آور حقوقی اســت که در سال ۱۳۵۱ درباره حق آبه 
ایران از هیرمند بین دو کشور اجرا شده و لازم الاجرا و حقوقی 
اســت. اصول حقوق بین الملل تأکید می کند که هر کس در 
افغانستان حاکم است این حق آبه را برای ایران و طبیعت منطقه 
قائل شود. بسیاری از رودهای مرزی از خاک ایران می آمدند و 
به افغانستان می رفتند و امروز با این انحراف در آب نه موضوع 
حق آبه بلکه موضوع محیط زیست منطقه تحت تاثیر قرار گرفته 
اســت. در سال آبی گذشــته کمتر از ۵ درصد از حق آبه ایران 

تامین شــد و تاکنون هم حق آبه ای تامین نشده است. آنچه 
به عنوان باز شــدن سدهای آبی است باید از وزارت نیرو سؤال 
کرد. به عنوان موضع وزارت خارجه عرض می کنم این قرارداد 
۱۳۵۱ تنها قراردادی است که با جدیت به عنوان وظیفه حقوقی 
طرف افغانستانی پیگیری می کنیم.سخنگوی وزارت امور خارجه 
در واکنش به ســخنان وزیر امور خارجه آمریکا مبنی بر وجود 
ضرب الاجل برای دستیابی به توافق در وین گفت: البته من فکر 
می کنم که وزیر امور خارجه آمریکا باید این حس اضطرار را به 
دولت خودشان گوشزد کند. این اضطرار زمانی به وجود آمد که 
ایالات متحده با نقض قطعنامه ۲۲۳۱ از برجام خارج شد. ایران 
خواستار توافقی پایدار و قابل اتکا هستیم. قرار نیست ایران به کار 

خود سرعت دهد و طرف مقابل کند حرکت کند. 
خطیب زاده در پاسخ به سوالی در خصوص پیشنهاد رابرت مالی 
مبنی بر حضور شرکت های آمریکایی در ایران به عنوان تضمین 
پایدار بودن توافق احتمالی گفت: من در خصوص گمانه زنی های 
رسانه ها کمتر اظهار نظر می کنیم اما در این رابطه باید بگویم 
برجام نشان می دهد که این دولت آمریکا بوده که شرکت های 
آمریکایی را با توجه به تحریم های اولیه از حضور در ایران منع 
کرده اســت. اگر واشنگتن بخواهد این محدودیت را رفع کند 

مربوط به خودشان است. 
تعهد ایران در حمایت از مقاومت استوار است 

سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به این سوال که »قیس 
خزعلی«، یکی از رهبران مقاومت عراق در گفت وگویی مدعی 
شده که ایران پس از شهادت شهید سلیمانی در کمک های خود 
به گروه های مقاومت عراق تجدیدنظر کرده است، گفت: ایران 
همواره حامی مقاومت و در کنار مقاومت بوده اســت و تلاش 
کرده صدای مظلومین را زنده نگاه دارد و بر این تعهد خود نیز 

استوار بوده است. 
خطیب زاده در پاســخ به این سوال که مذاکرات دور هشتم تا 
چه زمانی ادامه خواهد داشــت گفت: امروز که در خدمت شما 
هستم نزدیک یک ماه از دور هشتم گذشته؛ چند تنفس داشتیم 

اما مذاکرات ادامه دارد و مادامی که موضوعات، نیازمند بازگشت 
همه هیات ها باشد این دور ادامه خواهد داشت. 

بخش کوچکی از پول ما در کره به حساب امنی در 
سازمان ملل منتقل شده است

خطیب زاده در خصوص خبر پرداخت حق عضویت ایران در 
سازمان ملل و همچنین آخرین وضعیت پرداخت بدهی کره 
جنوبی به ایران گفت:  متاسفانه بدهی قطعی کره جنوبی به ایران 
همچنان پرداخت نشده باقی مانده است و آنچه بین دو کشور 
گفت وگو می شود با سرعت لاک پشتی در حرکت است که نه 
مورد قبول ماست و نه فراموش می شود اینها پول مردم ایران و 
منابع قطعی مردم ایران است که نزد دولت کره به امانت است 
و ما رعایت این امانت را ندیدیدم و آنچه انجام شــده بخش 
کوچکی از پول ما در کره به حساب امنی در سازمان ملل منتقل 
شده است. منتظر شرایطی هستیم که امکان دسترسی کامل 

به منابعمان ایجاد شود.
در مورد عضویت ایران در پیمان همکاری شانگهای 

برخی حاشیه سازی ها بر متن غلبه پیدا کرده است
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ به این سؤال که موضع 
ایران در قبال تحولات اوکراین و تنش پیش آمده بین روسیه 
و غرب چیســت، گفت: جمهوری اسلامی ایران با دقت و از 
نزدیک تحولات اوکراین را پیگیری می کند با طرف هایی که 
در موضوع هستند رایزنی های خود را داشته باشیم راه حل ما 
برای همه تنش ها گفت وگو و راه حل سیاسی است و امیدواریم 

با کاهش تنش به چنین گفت وگوهایی نزدیک شویم.
خطیب زاده در خصوص حواشــی به وجــود آمده پیرامون 
موضوع عضویت ایران در پیمان همکاری شــانگهای گفت: 
علیکم بالمتون ولا حواشی؛ برخی حاشیه سازی ها بر متن غلبه 
پیدا کرده است. موقعی که اجلاس سران بود و عضویت ایران 
پذیرفته شد وزارت خارجه یک بیانیه داد و اعلام کرد که با قبول 
عضویت ایران، فرآیند عضویت دائم آغاز شــده است اما حالا 

برخی حواشی به وجود آمد و باید از آنها عبور کرد.

خطیب زاده در نشست خبری:

 ایران هیچ پیش شرطی را نمی پذیرد
در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت مطرح شد؛

سیاست کنترل رشد اجاره بها و حمایت از 
اجاره نشینان تدوین می شود

در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت مقرر شد این ستاد سیاست حمایتی 
با هدف کنترل رشد اجاره بها و حمایت از اجاره نشینان تدوین و ارائه کند.

به گزارش ایلنا،  در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت که یکشنبه شنبه به ریاست سید 
ابراهیم رئیسی برگزار شد سه موضوع مهم و تعیین کننده در اقتصاد کشور مورد بررسی قرار 
گرفت.در این جلسه گزارش مرکز آمار ایران در مورد تورم دی ماه و اجاره مسکن در سبد هزینه 
خانوار مطرح و پس از بررسی مقرر شد ستاد هماهنگی اقتصادی سیاست حمایتی در این زمینه 
را با هدف کنترل رشد اجاره بها و حمایت از اجاره نشینان تدوین و ارائه کند.در این جلسه گزارشی 
از وضعیت رشد نقدینگی و عملکرد بانک ها ارائه شد و رئیس جمهور دستور داد بانک مرکزی 
سیاست های لازم برای مدیریت رشد نقدینگی را تدوین و در سریع ترین زمان ممکن به ستاد 
هماهنگی اقتصادی ارائه کند.در ادامه جلســه این ستاد، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از 
وضعیت صندوق های بازنشستگی و مشکلات آنها گزارش داد و مقرر گردید به صورت لایحه 
راهکارهای مربوط به صندوق ها و مشکلات به شورای عالی اقتصادی و به مجلس ارائه گردد.

عضو کمیسیون تلفیق: 
مجلس چاره ای جز حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی ندارد

تشکیل کمیته مشترک بین دولت و مجلس برای بررسی حذف یا ابقاء ارز 
ترجیحی هنوز بلاتکلیف است.

عضو کمیســیون تلفیق با اشــاره به حذف ارز ترجیحی در لایحه بودجه، گفت: قرار بود 
کمیته ای مشترک بین دولت و مجلس برای بررسی حذف یا ابقاء ارز ترجیحی در لایحه بودجه 
۱۴۰۱تشکیل شود که حاجی بابایی رئیس کمیسیون تلفیق ریاست این کمیته را آقای نادران 
نماینده تهران تعیین کردند ولی ایشان تاکنون زیر بار این موضوع نرفته اند. در واقع کمیته ای 
هنوز در این رابطه شکل نگرفته است و قاعدتا جلسه ای هم برگزار نشده است و گویا آقای 
نادران گفته اند با این قضیه کاری ندارم.جعفر قادری نماینده شیراز، در گفت وگو با عصر ایران با 
بیان اینکه تشکیل این کمیته هنوز بلاتکلیف است اظهار کرد: پیشنهاد دولت در لایحه، حذف 
ارز ۴۲۰۰ است و درآمد حاصل از آن نیز به گروه های واقع در دهک های اول تا هفتم پرداخت 
می شــود که به برخی ۱۱۰هزار تومان به برخی ۹۳هزار تومان و ۹۰هزار تومان یارانه در ماه 

علاوه بر ۴۵هزار تومانی که در حال حاضر پرداخت می شود پرداخت می کند.
وی ادامه داد: اگر ما به پیشنهاد دولت مبنی بر حذف ارز ترجیحی رای ندهیم ۴۰۰هزار میلیارد 
تومان از محل منابع یعنی درآمدهای نفتی را باید برای ارز ۴۲۰۰ اختصاص دهیم و اگر این کار 
صورت گیرد عملا ۴۰۰هزار میلیارد تومان از محل منابع بودجه حذف می شود و کسری منابع 
اتفاق می افتد.نماینده مردم شیراز در مجلس تاکید کرد: فکر می کنم مجلس راهی ندارد به 
جز اینکه نظر دولت مبنی بر حذف ارز ۴۲۰۰را تایید کند البته باید با شرط و شروطی این کار به 
دولت واگذار شود. وی افزود: دولت اذعان دارد که اگر ارز ترجیحی نهاده های دامی حذف شود 
قیمت گوشت و مرغ و روغن حداکثر دوبرابر می شود که اگر قیمت ها در همین حد افزایش 

داشته باشد فکر می کنم با یارانه های که پرداخت می شود قابل تحمل است .
وی با بیان اینکه ارز ترجیحی برای واردات گندم و دارو حذف نمی شود گفت: دولت منابع 
لازم برای واردات گندم و دارو را در بودجه دیده است؛ در بحث گندم ممکن است یارانه مصارف 
لوکس مثل شیرینی پزی ها حذف شود. به گفته قادری  ارز ترجیحی را مثل گذشته به وارد کننده 
نمیدهند که در خارج گندم خریداری کند، بلکه قرار است که وارد کننده با نرخ دلار آزاد گندم 
را وارد کند و به نانوایی ها بدهد و مصرف کننده به اندازه ارز ۴۲۰۰ هزینه را به نانوایی پرداخت 

می کند و نانوایی کسری آن را از دولت می گیرد.

رئیس کمیسیون امورداخلی کشور:
افزایش تعرفه های پزشکی قابل قبول نیست

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس شورای اسلامی، 
تاکید کرد: اگر بیمه ها به تعهدات خود عمل کنند هم حقی از پزشکان ضایع 

نمی شود و هم فشار مضاعفی بر مردم وارد نخواهد شد.
محمدصالح جوکار در گفت و گو با ایسنا، درباره پیشنهاد افزایش ۶۰ درصدی تعرفه خدمات 
پزشکی در سال آتی، بیان کرد: در شرایط فعلی اقتصادی باید به مشکلات مردم توجه کرد و 
تا جای ممکن رعایت حال مردم را کرد و نباید به گونه ای رفتار شود که فاصله ها بیشتر شود، 
پزشکان همواره به عنوان خادمان عرصه سلامت برای جامعه با ارزش بوده اند اما در شرایطی 
که مردم در شرایط سخت اقتصادی به سر می برند اگر قرار باشد که تعرفه های خدمات درمانی 
افزایش یابد، مردم با مشکلات جدی روبرو می شوند.وی در ادامه اظهار کرد: در چنین شرایطی 
قطعا افزایش تعرفه های پزشکی قابل قبول نیست، البته ما معتقد هستیم که حق پزشکان نیز 
نباید ضایع شود و این بیمه ها هستند که باید در این میان به تکالیف خود عمل کنند، آن وقت 

هم حقی از پزشکان ضایع نمی شود و هم فشار مضاعفی بر مردم وارد نخواهد شد.
نماینده مردم یزد در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: هر قشری در جامعه حق و حقوقی 
دارد نظیر پزشکان، اما نهادهای متولی نیز در این میان حضور دارند که باید به تعهدات خود عمل 
کنند. نهادهای بیمه گر باید به تکالیف خود در حوزه ارائه خدمات درمانی عمل کنند تا نه فشاری 

به مردم وارد شده و نه حق پزشکان ضایع شود.

مصوبه ۹۰ هزار میلیاردی کمیسیون تلفیق بودجه 
برای همسان سازی حقوق بازنشستگان

رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس شورای اســلامی از تصویب اعتبار 
۹۰هزارمیلیاردی در کمیســیون تلفیق بودجه برای همسان سازی حقوق 

بازنشستگان خبر داد.
ولی اســماعیلی رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس در گفت وگو با تسنیم، از پیشنهاد این 
کمیسیون برای تأمین اعتبار لازم درخصوص همسان سازی حقوق بازنشستگان تأمین اجتماعی 
در ســال آینده خبر داد و گفت: سال گذشــته حدود ۹۰ درصد از پرداختی های بازنشستگان 
کشوری را ساماندهی و همسان سازی کردیم که بخشی نیز باقی مانده اند.وی با بیان اینکه برای 
بازنشستگان تأمین اجتماعی نیز سال گذشته حدود ۴۰ درصد همسان سازی انجام شد، ادامه داد: 
8۹هزار میلیارد تومان سال گذشته برای همسان سازی ها اعتبار مصوب شده بود اما متأسفانه در 
لایحه دولت برای بودجه سال ۱۴۰۱ منابعی برای ادامه همسان سازی ها در نظر گرفته نشده 
بود که در این زمینه کمیسیون اجتماعی بنا به وظیفه ذاتی خود پیشنهاداتی را به کمیسیون 
تلفیق ارائه کرد.نماینده گرمی در مجلس با اعلام اینکه پیشنهاد کمیسیون برای همسان سازی 
حقوق بازنشستگان برای سال آینده ۱۲۰هزار میلیارد تومان بود، اضافه کرد: با اختصاص ۹۰هزار 
میلیارد تومان در کمیسیون تلفیق موافقت شد، البته تلاش خواهیم کرد در صحن علنی مجلس 
این ۱۲۰هزار میلیارد تومان را تصویب کنیم. رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس درباره محل 
تأمین منابع این همسان سازی حقوق ها، گفت: این ۹۰هزار میلیاردی که اختصاص داده شده 
از هدفمندی یارانه ها بوده است، البته دیون تأمین اجتماعی حدود ۴۰۰هزار میلیارد است که 

می تواند از این منبع نیز برای همسان سازی حقوق بازنشستگان استفاده کرد.

 در آب های سرزمینی ایران
 صید غیرقانونی ترال داریم

رئیس ســازمان شیلات با اشاره به وجود صید غیرقانونی ترال در آب های 
سرزمینی ایران، گفت: ۹۲ درصد اهداف شیلات در تولید محقق شد.

به گزارش تسنیم، نبی الله خون میرزایی در کنفرانس بین المللی اقیانوس شناسی خلیج فارس 
با شعار توسعه دریامحور  با یادآوری اینکه سال گذشته یک میلیون و ۲7۰ هزار تن تولیدات 
شیلاتی در کشور داشتیم اظهار کرد: با این میزان تولید حدود ۹۲ درصد اهداف تسهیل شده 

برنامه را محقق کردیم.
وی ادامه داد: از این میزان 7۱۵ هزار تن صد و صیادی بود که ۵۶ درصد کل تولیدات کشور 
را شامل می شد.خون میرزایی با بیان اینکه بیش از تکلیف برنامه در حوزه صید و صیادی تولید 

داشته ایم، گفت: این میزان تقریبا ۵ تا 8 درصد اهداف تعیین شده بوده است.
رئیس ســازمان شیلات با بیان اینکه ۹۵ درصد صید و صیادی کشور در جنوب و ۵ درصد 
باقیمانده در شمال انجام شده است، تصریح کرد: علاوه بر صید، در آب های سرزمینی ما ما 
در آب های اقیانوس هند نیز به صید و صیادی مشغول هستیم. بر این اساس دومین کشور در 

اقیانوس هند و اولین در غرب اقیانوس هند در تعداد و میزان بهره برداری هستیم.
وی با یادآوری اینکه در پرورش میگو، ۹۶ درصد برنامه های تعیین شده سال ۱۴۰۰ محقق 
شده است گفت: در این بخش افق بسیار روشنی داریم و طی سال های آینده بیش از افق ۱۰ 
ساله دستاورد خواهیم داشت.خون میرزایی با بیان اینکه به دلیل محدودیت آب شیرین در داخل 
کشــور رویکرد سازمان شیلات به آب های لب شور و شور، هدایت شده است اضافه کرد: در 
توسعه فعالیت های شیلاتی مطابق برنامه های توسعه دریامحور و سواحل مکران عمل می کنیم 

و برنامه ریزی ها را بر این مبنا تدوین کرده ایم.
رئیس سازمان شیلات از آلودگی دریا و فعالیت های غیرقانونی صیادی به عنوان دو چالش یاد 
کرد و گفت: در حال حاضر هیچ گونه صید ترال در آب های سرزمینی به صورت قانونی نداریم. 
اما انکار نمی کنیم که فعالیت های غیر قانونی صید ترال وجود دارد. از این رو از نیروهای مسلح 

می خواهیم با این فعالیت ها مقابله کنند.
خون میرزایی یادآور شد: در گذشته مجوز صید ترال در آب های سرزمینی ایران وجود داشته 
اما با دستور رئیس جمهور صید ترال تا ۱۲ مایل از آب های سرزمینی ایران ممنوع شده است.

اخبار کوتاه 

رئیس کمیسیون انرژی مجلس پیشنهاد داده که برای کنترل 
مصرف برق، از مردم مالیات برق بگیرند. این پیشنهاد در حالی 
است که قیمت برق یکبار در تابستان سال جاری گران شده بود. 

چه کسانی باید مالیات برق بدهند؟
به گزارش تجارت نیوز، فریدون عباســی دوانی، دیروز در صحن مجلس گفته: 
معمولا افرادی که پول بیشتری دارند، مصرف بالاتری در هر حوزه خواهند داشت، 
بنابراین بهترین راهکار این است که ما مالیات بر مصرف داشته باشیم چون با اخذ 
مالیات برق، می توان کنترل بهتری اعمال کرد.عباسی دوانی همچنین تاکید کرده: 
اگر ما رفاه اقشار مرفه و پرمصرف را در یک حوزه گران کنیم و در بخش های دیگر 
با استفاده از سیاست هایی نظیر مالیات بر برق بر آن نظارت نداشته باشیم، بازهم به 
ضرر قشر متوسط و ضعیف جامعه تمام می شود.این در حالی است که همزمان، 
جواد اوجی، وزیر نیرو هم دیروز از رکوردزنی مصرف گاز در کشور خبر داده بود. 
اوجی که پیش از شروع زمستان هشدارهایی درباره کمبود روزانه ۲۰۰ میلیون متر 
مکعب گاز در زمستان داده بود در توییتی اعلام کرد: رکورد مصرف ۶۹۲ میلیون 
مترمکعب گاز در بخش های خانگی، تجاری و صنایع غیرعمده ثبت شده است.

ایران دومین دارنده منابع گازی در جهان است اما زمستان ها با کمبود گاز مواجه 
است و تابستان ها، باز هم به دلیل محدود بودن گاز، مشکل تامین برق دارد.به گفته 
رجبی مشهدی، سخنگوی صنعت برق، برق آن دسته از مشترکانی که دو برابر 
الگو مصرف کرده بودند به گونه ای دیگر حساب شد. میزان مصرف مازاد بر دو 
برابر الگو با تعرفه خرید برق از نیروگاه تجدیدپذیر )8۰۰ تومان به ازای هر کیلووات 
ساعت( محاسبه شد و بنا بر پیگیری های تجارت نیوز از شرکت توزیع برق تهران، 
تغییراتی در محاسبه قیمت برق مشترکان پرمصرف رخ داده بود. کاظم دلخوش، 
عضو کمیسیون اقتصاد مجلس هم این ادعا را تایید کرد.حالا، بعد از اعمال این 
افزایش قیمت برق، فریدون عباسی دوانی از اعمال مالیات بر برق صحبت می کند 
و مدعی شده که تعرفه های پلکانی تاثیری بر کاهش مصرف مشترکان نداشته 
است. اظهارات او درست در زمانی مطرح می شود که به گزارش مردم و شهادت 
سخنگوی صنعت برق برق برخی مشترکان در تابستان امسال با تعرفه خرید از 
نیروگاه های تجدیدپذیر و نه حرارتی محاســبه شده است.  با توجه به اظهارات 
عباســی دوانی، به نظر می رسد که احتمالا بحث تغییر دوباره قیمت برق، دوباره 

و در غالب اعمال مالیات بر این حامل انرژی در دستور کار مجلس قرار می گیرد.

رییس دستگاه قضا، محسنی اژه ای، دیروز در نشست شورای 
عالی قوه قضاییه، خواســتار رســیدگی به حوزه رمزارزها و 
همچنین تشریح وظایف دستگاه های مختلف در این رابطه شد.
 به گزارش اقتصاد آنلاین ؛ با اینکه عمر زیادی از رمزارزها نمی گذرد، اما این 
حوزه به شکل روزافزون طرفداران زیادی را به خود جذب کرده است. مدتی 
است که علاقه مندان بازار ارزهای دیجیتال در ایران نیز به میزان قابل توجهی 
افزایش یافته است.با اینکه هنوز برای این حوزه قانون گذاری انجام نشده، اما 
مقامات ایران اشتیاق خود را به بازار ارزهای دیجیتال نشان می دهند. وعده هایی 
برای نظارت بر رمزارزها و همچنین راه اندازی رمزپول ملی به گوش می رسد 

اما هنوز زمان دقیقی برای این موارد تعیین نشده است.
رهبر معظم انقلاب، سید علی خامنه ای نیز اخیرا در پاسخ به استفتای اقتصاد 
آنلاین درباره ارزهای دیجیتــال فرمودند که حکم تحریمی درباره خرید و 
فروش ارزهای دیجیتال وجود ندارد و باید وضع قانون برای این حوزه سریع تر 
انجام شود تا هم مردم و هم نظام پولی و بانکی تکلیف خود را درباره ارزهای 
دیجیتال بدانند.علی صالح آبادی، رییس کل بانک مرکزی نیز مدتی است که 

از راه اندازی رمزارز ملی به طور آزمایشی خبر داده است. اخیرا نیز در هفتمین 
همایش مالی اسلامی وی از تصویب چارچوب انتشار رمزریال در شورای پول 
و اعتبار خبر داد.از طرفی، علیرضا پیمان پاک، رییس سازمان توسعه تجارت، 
از توافق با بانک مرکزی برای استفاده از سامانه های بلاکچین و رمزارزها در 
فضای تجارت بین الملل خبر داد. به واسطه این عمل می توان تحریم ها را 

دور زد و صادرکنندگان و واردکنندگان به راحتی می توانند به تجارت بپردازند.
 دیروز رییس دستگاه قضا، محسنی اژه ای در جلسه شورای عالی قوه قضاییه، 
ضمن تاکید بر برخورد بی اغماض و بی مماشات دادستان ها با سارقان باندی و 

شبکه ای، در خصوص وضعیت ارزهای دیجیتال نیز اظهار نظر کرد.
موضــوع »رمزارزها« و خطراتی که ممکن اســت از این ناحیه در آینده 
دارایی های مردم را تهدید کند و برای دولت دردسرآفرین شود، از مقوله های 
مطرح شده از طرف رییس عدلیه در نشست امروز شورای عالی قوه قضاییه 
بود. وی بر همین اساس دادستان کل کشور و سازمان بازرسی را مامور کرد 
تا از بانک مرکزی بخواهند هر چه زودتر در قبال مساله رمزارزها و همچنین 

تشریح وظایف دستگاه های مختلف در این رابطه شفاف سازی کند.

طرح جدید مجلس؛ دستور اژه ای به بانک مرکزی؛

قوانین رمزارزها را شفاف کنید دریافت مالیات از مصرف برق!

اگر چه بانک ها مکلف به پرداخت وام بدون ضامن تا ۱۰۰میلیون تومان شده اند 
اما چنین وامی فقط به افراد شاغل و کارمندان دولت تعلق می گیرد و از طرفی همه 

بانک ها نیز نمی توانند پرداخت کننده این نوع وام شوند.
 به گزارش بازار؛ پرداخت وام خرد بدون ضامن و جایگزین اعتبار وام گیرنده به جای وثیقه و تضامین 
هر چند رویکردی درســت و اقدامی قابل تحسین اســت که رئیس جمهور و وزیر اقتصاد با هدف 
دسترسی آسان قشر متوسط و حقوق بگیر جامعه به تسهیلات بانکی تا ۱۰۰ میلیون تومان، بانک های 
دولتی را مجاب به پرداخت آن کرده اند اما این امتیاز شامل همه افراد جامعه نمی شود و فقط شامل 
آن دسته از افرادی که حقوق بگیر هستند و یا هیچ گونه چک برگشتی و یا بدهی بانکی همچنین دیر 

کرد اقساط ندارند می شود.
پرداخت وام بدون ضامن به نفع حقوق بگیران

علاوه بر این همه بانک ها نیز حاضر به پرداخت وام تا ۱۰۰ میلیون تومان خرد بدون ضامن نمی 
شوند و فقط چند بانک دولتی آن هم بانکی که نزد بانک مرکزی حساب قرمز ندارد و دارای منابع کافی 
است می تواند چنین وامی را پرداخت کنند.از طرفی با توجه به ماههای پایانی سال و محدود شدن منابع 
بانکی در کنار انجام محاسبات پرداختی و توجه به سررسیدها، بنابراین پرداخت وام بدون ضامن خرد 
که این روزها متقاضیان زیادی را دارد، احتمال اینکه سیستم بانکی را با مشکل تقاضای فراوان و کمبود 
منابع مواجه کند دور از انتظار نیست. اما باید به این نکته نیز توجه داشت که خیلی از کارمندان و کارکنان 
همچنین بازنشستگان و مستمری بگیران چون در بانک های دولتی حساب دارند و به نوعی حقوق 
خود را از سیستم بانکی متصل به نهاد و دستگاه های دولتی دریافت می کنند، بنابراین این موضوع کار 
بانکها در پرداخت وام بدون ضامن را تا حدودی تسهیل اما پر فشار می کند. البته ضرورت داشت که کل 
سیستم بانکی یعنی بانک های خصوصی نیز ملزم به پرداخت وام بدون ضامن خرد برای افراد معتبر و 
موجه می شدند و این وام به عموم مردم تعلق می گرفت نه فقط کارمندان و کارکنان حقوق بگیر دولت.

هر بانکی در پرداخت وام شرایط خاص خود را دارد
اسماعیل صابری، کارشناس بانکی در گفتگو با »بازار« درباره چگونگی پرداخت وام خرد تا ۱۰۰ میلیون 
تومان بدون ضامن توسط بانک های دولتی به مشمولانی که شرایط این نوع وام را دارند، گفت: هر 
بانکی دراعتباردهی شــرایط خاص خود را دارد، برخی بانک ها توان پرداخت چنین وامی با توجه به 
برخورداری از منابع را دارند و برخی نیز شاید نتوانند نیاز متقاضیان را در این طرح به دلیل عدم برخورداری 
از منابع لازم برآورده کنند. به طور مثال اگر بانکی ملزم به پرداخت وام خرد بدون ضامن شود اما منابع 
کافی را نداشته باشد بنابراین مجبور به اضافه برداشت از بانک مرکزی خواهد شد که بانک مرکزی 
هم معمولا بدون سود، منابع لازم را در اختیار بانک قرار نمی دهد. حال از آنجایی که نرخ سود بانکی 
برای پرداخت کننده وام با نرخ سودی که بانک درقبال دریافت اضافه برداشت از بانک مرکزی باید 
بپردازد تقریبا سر به سر و یا حتی بیشتر است، بنابراین بانکهای ضعیف در این مسیر با مشکل مواجه 
خواهند شد.وی با بیان اینکه بانک مرکزی برای به سرانجام رساندن این طرح باید منابع لازم را در 
اختیار بانک های ضعیف قرار دهد افزود: معمولا بانکی که به دلیل کمبود منابع حساب آن نزد بانک 
مرکزی قرمز شده است و توان پردخت وام را ندارد، بانک مرکزی باید به او کمک کند و پرداخت منابع 
را با سود حداقلی برای بانک های دارای حساب قرمز در نظر گیرد تا آنها به راحتی بتوانند اقدام به ارایه 

وام خرد به متقاضیان کنند.
چرا بانک های خصوصی وام خرد پرداخت نمی کنند؟

صابری در پاسخ به اینکه چرا فقط بانک های دولتی باید اقدام به پرداخت وام های خرد تا ۱۰۰ میلیون 
تومان کنند در حالی که بیش از ۲۰ بانک خصوصی که بعضا وضعیت خوبی دارند ملزم به چنین کاری 
نشده اند افزود: بانک های دولتی به دلیل گستردگی و امتیازاتی که دارند از شرایط نسبتا خوبی در داشتن 
منابع برخوردارند و خروجی منابع آنها به دلیل برخورداری از بودجه های دولتی بیشتر از ورودی است. 
اما بانک های خصوصی معمولا بورسی بوده و سهامداران خود را دارند و از طرفی متکی به سپردهای 

مردمی هستند در چنین شرایطی هر اقدامی در پرداخت منابع باید برای آنها به صرفه باشد.
این کارشناس بانکی اضافه کرد: البته الزام بانکها به پرداخت وام با شیوه ای دستوری دردسرهایی را 
نیز دارد چرا که بانک ها تابع قوانین و دستورالعمل های شورای پول و اعتبار هستند و از طرفی برای 

خود و مشتریان و سهامداران تعهداتی دارند که باید به آن عمل کنند.
زیر ساخت های پرداخت وام بدون ضامن در بانک ها برای استعلام کلی باید 

فراهم باشد
محسن صادقی، کارشناس بانکی نیز در این باره گفت: هر چند پرداخت وام خرد و جایگزینی اعتبار 
فرد به جای ضامن و وثیقه اقدامی درست برای دستیابی افراد نیازمند به این نوع وام است اما به نظر 
می رسد زیرساخت های آن نیز باید به درستی مهیا باشد تا بانک ها در فرایند پرداخت وام با مشکل 
مواجه نشوند.وی با بیان اینکه پرداخت وام خرد بدون ضامن از طریق سیستم بانکی و البته با بهره 
گیری از اعتبارسنجی وام گیرنده فقط در چند بخش چون شناسایی افراد دارای چک برگشتی، بدهکاران 
بانکی و افرادی که در بازپرداخت اقساط نامنظم هستند در سیستم اعتبارسنجی مشخص خواهند شد، 
اظهارداشت: بحث اعتبار سنجی افراد در سیستم بانکی به این سادگی ها نیست بلکه ارزیابی ها فراتر از 
آن چیزی است که در سامانه اعتبار سنجی برای شناسایی وام گیرندگان تعریف شده است. به طور مثال، 
سن وام گیرنده، میزان دارایی، شغل، محل زندگی، سابقه، و اتصال شبکه بانکی به سازمان امور مالیاتی 
و گمرکی برای شناسایی وام گیرنده و چندین شاخص دیگر باید مورد توجه قرار گیرد تا در صورت ارایه 

وام بدون ضامن وام، در بازپرداخت اقساط بانکها دچار معوقه و مشکل نشوند.
پرداخت وام بدون ضامن حتی برای حقوق بگیران بدون ریسک نیست

این کارشناس بانکی خاطر نشان کرد: سطح ریسک پرداخت وام بدون ضامن در اعتبار سنجی ها باید 
به درستی و دقت مشخص شود و مبلغ وام نیز متناسب با ریسک پرداخت به افراد صورت گیرد چرا که 
پرداخت وام بدون ضامن بدون ریسک نیست. مثلا در اعتبارسنجی های منسجم با استعلام از همه 
بخش ها چون گمرک، سازمان امور مالیاتی و بانک مرکزی و... معلوم شود وام گیرنده چه سوابق و حتی 
چه ویژگی فردی دارد تا تصمیم گیری ها بر مبنای مشخصات و سوابق شخص برای پرداخت وام اتخاذ 
شود.صادقی اظهارداشت: از آنجایی که هم اکنون بخش عمده ای از منابع بانک ها به دلیل معوقات 
سوخت شده است، بنابراین اقدامات نباید طوری باشد که وضعیت سیستم بانکی بدتر شود در چنین 
شرایطی بانک هم باید به فکر مردم در پرداخت وام با اصول و قواعد خاص باشند و هم اینکه سنجیده 
در پرداخت وام عمل کنند. در چنین شرایطی سیستم بانکی نیازمند نرم افزاری قوی برای اعتبارسنجی 
وام گیرندگان علاوه بر بهره گیری از سامانه اعتبار سنجی فعلی هستند تا در صورت پرداخت وام به 

متقاضیان استعلام لازم را از تمام دستگاهها و مراجع مختلف بگیرند.
نامه کسر از حقوق بگیر، وام ببر!

بنا به این گزارش، در جزئیات پرداخت وام های زیر ۱۰۰ میلیون بدون ضامن آمده است که پرداخت 
این نوع وام در بانک های دولتی آغاز شده است طبق اظهارات مسئولان؛ فقط شاغلین، بازنشستگان 
و مستمری بگیران دستگاه های اجرایی و ... می توانند از شعبات بانکی که حقوق دریافت می کنند، تنها 
با یک نامه کسر از حقوق ۵۰ میلیون تومان بدون ضامن وام بگیرند.وزیر اقتصاد نیز در راستای دستور 
رئیس جمهور به بانک ها مبنی بر پرداخت تسهیلات خرد به مردم از طریق اعتبارسنجی به جای اخذ 
وثیقه یا ضامن، اعلام کرد؛ با بخشنامه  وزارت اقتصاد، بانک های زیرمجموعه این وزارتخانه مکلف شدند 
تسهیلات زیر ۱۰۰ میلیون تومان افراد حقوق بگیر و مستمری بگیر دارای رتبه اعتباری مناسب )از بانک 
محل دریافت حقوق خود( را »بدون ضامن« انجام دهند.علاوه براین متقاضیان دریافت وامی بالای 
۵۰ تا ۱۰۰ میلیون تومان باید علاوه بر ارائه گواهی کسر از حقوق، یک سفته یا چک نیز تحویل دهند. 
در چنین شرایطی مشخص می شود پرداخت این نوع وام عمومی نیست و فقط برای کسانی که دارای 
حقوق و یا کارمند دولت هستند از این امتیاز بهره مند خواهند شد و افرادی که شغلی ندارند و یا کارمند 

دولت نیستند همچنان برای گرفتن وام بدون ضامن بلاتکلیف هستند.

در حالی که بســیاری از مسئولان اعلام می کنند 
که بازار اجاره در نیمه دوم ســال آرام اســت اما 
بررسی های میدانی حاکی از کمیاب شدن فایل های 

اجاره است.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان - همواره بازار اجاره در نیمه 
دوم سال با کاهش یا ثبات قیمت روبه رو است. امسال بر خلاف 
سال های گذشته به گفته بسیاری از مستاجران این بازار با کمبود 
فایل روبه رو است. در برخی از مناطق تعداد واحد های مسکونی 

برای اجاره در مقایسه با سال گذشته بسیار کمتر شده است. 
به گفته مسئولان در حال حاضر قیمت اجاره نه تنها در مقایسه 
با سال گذشته افزایش نیافته، حتی با اجرای طرح جهش تولید 

مسکن با کاهش قیمت اجاره هم روبه رو شده ایم.
تعداد فایل های اجاره بسیار کم شده است

محسنی یکی از مستاجران که در محدوده بیمه ساکن است، 
گفت: از دو ماه پیش به دنبال واحد مسکونی برای اجاره هستیم، اما 
هنوز بعد از گذشت دو ماه نتوانسته ایم واحد مناسبی را تهیه کنیم.

به گفته محسنی برای تهیه یک واحد مسکونی 7۰ متری باید 
حداقل ۳۰۰ میلیون تومان پول پیش و ماهانه ۳ تا ۴ میلیون تومان 
برای اجاره داشته باشیم که متاسفانه در برخی از محلات در این 
منطقه هم ما نتوانسته ایم، واحد مناسبی را پیدا کنیم. البته این مبلغ 

برای واحد های مسکونی نوساز نیست.
۴۰۰ میلیون تومان حداقل مبلغ برای اجاره واحد 

مسکونی 
همچنین تاجی یکی دیگر از مستاجرانی که در محدوده شمال 
غرب پایتخت ساکن است، گفت: برای اجاره یک واحد ۵۰ متری 
در محدوده بلوار فردوس باید حداقل ۴۰۰ میلیون تومان ودیعه 
داشــت. هم اکنون بازار اجاره به گونه ای اســت که بسیاری از 
مســتاجران که سالیان سال در این منطقه اجاره نشین بودند به 

مناطق جنوبی تهران مهاجرت کرده اند.
نتیجه کمبود فایل های اجاره مسکن در تهران در هفته های اخیر 
سبب شده تا باز هم بازار اجاره بها حتی در فصل زمستان متورم تر 
شود. این وضعیت سبب شده تا روز به روز مستأجران بیشتری از 

تهران به شهر های حاشیه ای کوچ کنند.
دولت به فکر اخذ مالیات از خانه های خالی باشد

اصغری مشــاور املاک در مرکز تهران گفت: بــازار اجاره به 
گونه ای با نوســان قیمتی مواجه شده که برای اجاره یک واحد 
مسکونی باید حداقل ۳۰۰ میلیون تومان مبلغ ودیعه داشت. هم 
اکنون پایه اجاره برای رهن یک واحد مسکونی به ماهانه ۲ میلیون 
تومان رسیده است. او گفت: دولت برای کنترل بازار اجاره باید به 

فکر اخذ مالیات از خانه های خالی باشد و تنها راه حل برای بهبود 
وضعیت این بازار بهبود وضعیت اقتصادی و اجاره ای طرح اجاره 

داری حرفه ای است.
بازار اجاره آرام است

مصطفی قلی خسروی رئیس اتحادیه مشاوران املاک کشوری 
گفت: به هیچ عنوان قیمت اجاره افزایش و یا تعداد فایل های اجاره 
کاهش نیافته است و بازار اجاره بر خلاف صحبت های برخی از 
ســوداگران آرام است و این بازار در مقایسه با تابستان با کاهش 

قیمت روبه رو شده است.
به گفته خســروی، هم اکنون تعداد فایل بــرای بازار اجاره در 
املاکی ها بسیار زیاد است، اما متقاضی برای اجاره و یا رهن واحد 

مسکونی بسیارکم تر شده است.
آمارهای بانک مرکزی تنها برای برخی از مناطق 

استان تهران است
محمودزاده معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: آمار های بانک 
مرکزی در رابطه با افزایش قیمت اجاره تنها مربوط به برخی از 
مناطق استان تهران است. در حال حاضر با اجرای طرح جهش 
تولید مسکن بازار اجاره آرام گرفته و به طور قطع با اخذ مالیات 
از خانه های خالی بازار اجاره به سمت ثبات و در نهایت کاهش 

قیمتی حرکت می کند.
براساس آخرین گزارش اجاره بهای مسکن که بانک مرکزی 
در ماه گذشته منتشر کرده شاخص رشد ۵۱.۲ درصدی در تهران 
و ۵۴.۲ درصدی در کل کشــور داشته است. همچنین بر اساس 
اعلام وزارت راه و شهرســازی متوسط اجاره بهای هر متر مربع 
مســکن در تهران 8۴ هزار تومان است که به این معنی است 
مســتأجر یک واحد ۵۰ متری در پایتخت باید ماهانه ۴ میلیون 
و ۲۰۰ هــزار تومان و یک واحد ۱۰۰ متری ماهانه 8 میلیون و 

۴۰۰ هزار تومان اجاره بها پرداخت کند.
با توجه به آمار های مرکز آمار ایران در مورد تورم دی ماه و اجاره 
مســکن در سبد هزینه خانوار مطرح و پس از بررسی مقرر شد 
ستاد هماهنگی اقتصادی سیاست حمایتی در این زمینه را با هدف 

کنترل رشد اجاره بها و حمایت از اجاره نشینان تدوین و ارائه کند.
حال با توجه به تاکید رئیس جمهور مبنی بر کنترل رشد اجاره بها 
و با توجه به آمار های میدانی و رسمی که نشان می دهد در یک 
ماه گذشته ۲درصد نرخ اجاره افزایش یافته، بنابراین باید هرچه 
سریعتر دولت پیش از ورود فصل اجاره بها اقدامات لازم از جمله 
ایجــاد اجاره داری حرفه ای و اخذ مالیات از خانه های خالی را در 
دستور کار خود قرار دهد تا شاید از بخشی از مشکلات مستاجران 

در این بخش کاسته شود.

وام بدون ضامن فقط برای شاغلان و کارمندان دولت!   کمیاب شدن فایل های اجاره 
سهم مستاجران از بازار مسکن!

یارانه نقدی و معیشتی پردرآمدها حذف می شود
مجلــس مصوب کرده که یارانــه نقدی ۴۵ هزار 
تومانی و یارانه معیشــتی بنزین برای سال آینده 
حذف شــود و منابع آن به صورت ادغام شــده 
به حســاب یارانه بگیران واریز می شود. به گفته 
یک عضو کمیســیون تلفیق قرار است در سال 

۱۴۰۱یارانه کالایی پرداخت شود.
به گزارش تجارت نیوز، سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه 
۱۴۰۱ مجلس اعلام کرده که کمیسیون تلفیق قصد حذف 
یارانه نقدی را دارد، یعنی تمام یارانه های موجود از جمله یارانه 
معیشتی را ادغام کرده و در قالب های نقدی و غیرنقدی به مردم 
پرداخت شــود.رحیم زارع در این خصوص توضیح داده است: 

حتما افزایشی در یارانه ها برای سال آینده نسبت به سال گذشته 
و امسال خواهیم داشــت، اما هنوز ساز وکار آن در کمیسیون 
تلفیق بررسی نشده است.دیگر عضو کمیسیون تلفیق نیز حذف 
دو یارانه نقدی و معیشتی بنزین برای سال آینده را تایید می کند، 
دولت نیز در لایحه بودجه ســال آینده بودجه این دو یارانه را 
همانند ســال های قبل تفکیک نکرده است.براساس لایحه 
بودجه در مجموع 7۳ هزار میلیارد تومان منابع برای پرداخت 
یارانه های نقدی ۴۵ هزار تومانی و یارانه معیشتی در نظر گرفته 
اســت که نشان می دهد دولت دو یارانه را حذف و منابع آن را 
ادغام می کند.محمدرضا میرتاج الدینی روز قبل اعلام کرد که 
منابع بخش هدفمندی در سال آینده به ۵۴۶ هزار میلیارد تومان 

است.او در خصوص جزئیات این بودجه به تجارت نیوز می گوید: 
این بودجه شامل انواع یارانه پرداختی از جمله یارانه نان و دارو، 

نهاده های دامی، تولید و … می شود.
پرداخت یارانه کالایی در سال آینده

میرتاج الدینی از پرداخت یارانه جدیدی در سال آینده به صورت 
بن خرید کالا خبر می دهد.

او توضیح می دهد: فقط بودجه دو یارانه نقدی و معیشتی بنزین 
به صورت نقدی پرداخت می شــود و مجلس برای کمک به 
خانوارها یارانه کالایی در نظر گرفته است، این یارانه به صورت 
کارت خریــد کالا در اختیار خانوارها قرار می گیرد که هر ماه 

شارژ می شود.

آنطــور که ایــن عضو کمیســیون تلفیق می گویــد، اگر 
زیرساخت های اعطای یارانه کالایی فراهم نباشد، این یارانه به 
طور موقت به صورت نقدی به حساب سرپرستان خانوار واریز 
می شود. اما به محض این که بتوان یارانه کالایی پرداخت کرد 

واریز نقدی آن حذف می شود.
در دی ماه نیز قرار بود یارانه کالایی پرداخت شود، اما نهادهای 
مرتبط با این موضوع اعلام کردند که دولت زیرساخت پرداخت 
این نوع یارانه را ندارد و آن را به صورت نقدی پرداخت می کند، 
بنابراین به احتمال زیاد یارانه جدید سال آینده به صورت نقدی 
اســت. آنطور که او توضیح می دهــد، پرداخت یارانه کالایی 
مشــروط به حذف دلار ۴۲۰۰ تومانی است. به احتمال زیاد 

مجلس با حذف دلار ۴۲۰۰ تومانی موافق است که پرداخت 
یارانه جدید در سال آینده را تصویب کرده.

مشمولان چه کسانی هستند؟
با حذف یارانه نقدی و معیشتی، به نظر می رسد بودجه آن به 
صورت ادغام و به حساب ۶۰ نفر واریز می شود. بودجه سالانه 
این دو یارانه 7۳ هزار میلیارد تومان است که به جامعه هدف 
۶۰ میلیون نفری به هر فرد حدود ۱۰۰ هزار تومان یارانه نقدی 
پرداخت می شود.در خصوص مشمولان از آنجایی که جامعه 
هدف دولت ۶۰ میلیون نفری است که یارانه معیشتی بنزین 
دریافت می کند، احتمالا دولت چند دهک از یارانه بگیران نقدی 

را حذف می کند.


